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Betreft: Turkse werknemers 

Naar aanleiding van het overleg dat deze zomer plaatsvond tussen 
ü en Uw Duitse collega Minister Arendt, heb i k mij terstond na 
diens terugkeer verstaan met de Permanent Vertegenwoordiger, 
Mr. Sassen over de te volgen gedragslijn teneinde het probleem 
van een eventuele toekomstige invasie van Turkse werknemers i n 
de Gemeenschap doelmatig aan te pakken* 
De Heer Sassen toonde zich sterk geïnteresseerd i n d i t vraagstuk 
en besefte terstond wat de r i s i c o ' s z i j n van een ongebreidelde 
toevloed van Turkse werknemers naar de Gemeenschap. H i j heeft 
zich dadelijk bereid verklaard tezamen met de Duitse Permanent 
Vertegenwoordiger, de Heer lebsanft, een démarche — wanneer men 
tenminste d i t zware woord w i l gebruiken - te ondernemen b i j 
Commissaris H i l l e r y . 
Behalve deze rechtstreekse stappen b i j de Heer H i l l e r y achtte 
de Heer Sassen het tevens van belang van Nederlandse zijde het 
Commissielid Lardinois op het probleem van de Turkse werknemers 
te wijzen t t e r w i j l de Duitse Permanent Vertegenwoordiger zich 
i n g e l i j k e z in zou kunnen verstaan met êên der Duitse Commissie
leden. 
De Heer Sassen acht het voorts gewenst dat, behalve deze contacten 
op ambassadeursniveau, ook mijnerzijds i n de komende weken b i j 
de Directeuren van de Commissie die voor het v r i j e verkeer verant
woordelijk z i j n de nodige "Seelenmassage" wordt toegepast teneinde 
hen te doordringen van de s i t u a t i e die zou kunnen ontstaan wanneer 
na 1976 een te grote toevloed van Turken naar de Gemeenschap zou 
plaatsvinden* 

Aan de Heer Minister van Sociale Zaken 
Drao J . Boersma 
Zeestraat 73 
'S-qRAVKNHAGE 
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Af 

Overigens heeft dese zaak inmiddels een i e t s andere wending Skregen, doordat Dr. H i l l e r y zeer onlangs Minister Arendt heeft 
ten weten dat h i j gaarne met hem overleg zou w i l l e n plegen over 

de inhoud van de nota die Minister Arendt hem i n j u n i 1974 - dus 
een jaar geleden - met betrekking t o t het Turkse probleem heeft 
doen toekomen en waarop h i j t o t dusverre nog n i e t had gereageerd* 
San a f s c h r i f t van die nota werd U t i j d e n s z i j n bezoek aan Den Haag 
door Minister Arendt t e r hand gesteld. Het bezoek van Dr. H i l l e r y 
aan Bonn zal eind van deze maand plaatsvinden. Het zal U d u i d e l i j k 
s i j n dat met d i t bezoek aan Minister Arendt de reden voor een dé
marche a l s boven bedoeld komt te ve r v a l l e n . Men mag immers aan
nemen dat Minister Arendt t i j d e n s het bezoek van Dr. H i l l e r y a l 
z i j n zorgen i n voldoende mate zal onthullen. I k zou U i n elk geval 
w i l l e n adviseren van Nederlandse z i j d e geen stappen i n deze te 
ondernemen, zolang gemeld bezoek n i e t heeft plaatsgevonden. Aan 
de hand van de r e s u l t a t e n van het overleg tussen Dr. H i l l e r y en 
Minister Arendt kunnen w i j de Nederlandse p o s i t i e bepalen. Mocht 
men van Duitse z i j d e de indruk hebben gekregen dat een extra-duwtje 
van Nederlandse z i j d e gewenst i s dan kan alsnog een bezoek van de 
Heer Sassen aan Dr. H i l l e r y plaatsvinden. 
Mocht m i j echter b l i j k e n dat Dr. H i l l e r y voldoende garanties aan 
Minister Arendt heeft gegeven omtrent een bevredigende regeling 
inzake de t o e l a t i n g van Turken - en i k heb redenen om te veronder
s t e l l e n dat het n i e t i n het belang i s van de Commissie om te streven 
naar een r e g e l i n g met T u r k i j e die de Europese Arbeidsmarkt nog 
meer i n moeilijkheden brengt - dan l i j k t het mij n i e t nodig of 
gewenst dat U zich i n deze exponeert. Het l i j k t mij i n dat geval 
voldoende wanneer i k m i j n e r z i j d s de nodige contacten met de ver
antwoordelijke Directeuren b i j de Commissie beleg. Ik meen er 
namelijk goed aan te doen U er op opmerkzaam te maken dat de Heer 
Sassen de noddzaak heeft benadrukt a l l e s c h i j n te vermijden dat 
Nederland i n deze zaak vooroploopt. D i t o.a. met het oog op het 
komende Nederlandse Voorzitterschap. 
Het zou w e l l i c h t wensenswaard z i j n wanneer nog meerdere landen 
zich met d i t probleem t o t de Commissie wenden, doch t o t nu toe 
kreeg i k n i e t de indruk dat de andere Ministers die de Heer Arendt 
heeft bezocht bereid waren stappen b i j de Commissie te ondernemen 
met betrekking t o t het Turkse vraagstuk. 
Wat nu de j u r i d i s c h e kant van de zaak b e t r e f t l i j k t het mij i n de 
eerste plaats n u t t i g U aan de voorgeschiedenis van het Turkse 
aanvullend protocol te herinneren, dat t i j d e n s het Voorzitterschap 
van oud-Minister Luns van de Radd van de Europese Gemeenschappen 
i s t o t stand gekomen. Mi n i s t e r Luns heeft d e s t i j d s , tezamen met 
z i j n Duitse collega, de huidige President Scheel, om p o l i t i e k e 
redenen en teneinde de Turken tegemoet te komen een tekst i n de 
Raad doorgedrukt die nimmer het f i a t heeft gehad van Minister Arendt 
noch van Nederlandse z i j d e . Oud-Minister Polak heeft ermede moeten 
volstaan i n de Nederlandse Ministerraad enige opmerkingen aan het 
adres van Minister Luns te r i c h t e n en daarmede was deze kwestie 
voorlopig afgedaan. I n Duitsland heeft nen eveneens i n de zaak berust. 
Ds Duitse economie l i e p immers gesmeerd, hetgeen uit e r a a r d n i e t 
wegneemt dat enige ambtenaren van het Duitse M i n i s t e r i e van Arbeid, 
•venals zulks b i j ons het geval was, binnenskamers bedenkingen 
u i t t e n over de Turkse re g e l i n g . Overigens moet men wel beseffen 



dat er i n het Accoord van 1970 i n f e i t e n i e t veel meer gezegd werd 
dan reeds i n 1963 i n het eerste Turkse Accoord werd gesteld. Het 
Accoord van 1970 sl o o t l e t t e r l i j k daarop aan. Het kwaad was dus 
i n wesen a l 7 jaar eerder geschied, toen de interministeriële 
coördinatie i n de Lidstaten nog n i e t zo i n t e n s i e f was als thans 
het geval i s . 
Waar het echter op aankomt i s dat t i j d e n s het overleg dat met de 
Turken i n het verleden heeft plaatsgevonden geen clausuleringen 
z i j n gemaakt ten aanzien van beperkingen i n het v r i j e verkeer. 
De Accoorden doen trouwens geen pogingen om te zeggen wat onder 
v r i j verkeer moet worden verstaan. Beide Turkse Accoorden zeggen 
enkel dat "het v r i j e verkeer" g e l e i d e l i j k z a l worden gerealiseerd 
tussen 1976 en 1936. De enige beperking die i n de teksten werd 
opgenomen was dat "men zich b i j de uit w e r k i n g van dat g e l e i d e l i j k e 
v r i j e verkeer zou l a t e n i n s p i r e r e n door de A r t i k e l e n 43 en 49". 
D i t betekent derhalve dat het n i e t noodzakelijk i s gedurende de 
overgangsfase een identieke r e g e l i n g t o t stand t e brengen zoals 
tussen de Negen werd afgesloten. D i t betekent tevens dat de 
Associatieraad t i j d e n s de overgangsperiode, met andere woorden 
t o t eind 1986, kan bepalen hoe men dat v r i j e verkeer Itappegewijs 
w i l bewerkstelligen. Men kan d a a r b i j z e l f s zeer r e s t r i c t i e f te 
werk gaan. D i t a l l e s wordt immers overgelaten aan de wijs h e i d 
van de Associatieraad. Hen streng regiem sou echter n i e t langer 
kunnen gelden dan t o t eind 19Ö6. Wat er precies na 1986 dient te 
geschieden i s n i e t geheel d u i d e l i j k . Volgens enige gezaghebbende 
j u r i s t e n g e ldt daarna de harde v e r p l i c h t i n g het v r i j e verkeer 
van Turkse werknemers i n t e g r a a l te aanvaarden, en het spreekt 
vanzelf dat er voor de Turken geen sprake kan z i j n van een andere 
i n t e r p r e t a t i e dan die welke na 1936 i n een v o l l e d i g v r i j verkeer 
v o o r z i e t . Dezelfde j u r i s t e n wijzen erop dat nimmer t i j d e n s het 
overleg met de Turken sprake i s geweest van een eventuele beperking 
van die v r i j h e i d na 19Ö6. Het argument dat van Duitse z i j d e werd 
aangevoerd, dat T u r k i j e i n 1986 hoogst w a a r s c h i j n l i j k nog steeds 
geen volwaardig l i d z a l z i j n van de Gemeenschap en dat het derhalve 
geen aanspraak z a l kunnen maken op een identieke r e g e l i n g voor het 
v r i j e verkeer a l s tussen de Negen van kracht i s , wordt door hen 
dan ook i n eerste aanleg verworpen. Andere j u r i s t e n daarentegen 
voeren aan dat het zeer wel mogelijk i s de Turken na 1936 een i e t s 
minder soepele r e g e l i n g t e bieden dan tussen de ïïegen bestaat. Het 
Verdrag van Rome zegt immers dat de werknemer mag "répondre a des 
emplois s f f ectivement of f e r t s " en deze bepaling zou men ook ten 
aanzien van de Turken kunnen toepassen, hoewel de bestaande Veror
deningen daar boven uitgaan en het een werknemer mogelijk maken 

fedurende 90 dagen i n een land rond te zwalken op zoek naar werk. 
en s i t u a t i e die w i j j u i s t w i l l e n verhinderen voor wat b e t r e f t de 

Turken. Daar de Heer Sassen bereid scheen de theorie te verdedigen 
dat landen die geen volwaardig l i d z i j n van de Gemeenschap geen 
aanspraak kunnen maken op een vo l l e d i g e g e l i j k e behandeling a l s 
tussen de Negen geldt moet het mogelijk z i j n om ook na 1986 t o t een 
regeling t e komen die enigszins a f w i j k t van het bestaande instrumen
tarium . Hoewel de Duitse nota van 1974 aan Dr. H i l l e r y aanwijzing 
daarvoor geeft ben i k z e l f eerder geneigd de oplossing te zoeken 
i n een s t r a f geredigeerde escape-clausmle. Zoals U misschien weet 



T W Ü # het Commiesie-ontwerp voor do tussen de Negen geldende 
regeling niet i n so*n clausule, maar danksij de inspanningen 
Tam Minister Major i s er tenslotte tijdens het Raadsoverleg na 
Teel touwtrekken een soepele escape-clausule tot stand gekomen 
(artikel 20) die het mogelijk maakt iete te ondernemen in geval 
Tan storingen op de Arbeidsmarkt* Deze clausule sou ten aanzien 
van Turkije zoals reeds gezegd veel strenger moeten worden gefor
muleerd maar het zal U duidelijk z i j n dat de Turken de eerste 
tien jaar nog zullen streven naar een regeling die identiek i s 
aan die welke tussen de Negen bestaat. 
Het l i j k t mij intussen gewenst dat advies wordt ingewonnen b i j 
de juristen van het Ministerie van Buitenlandse Zaken omtrent de 
draagwijdte van de betreffende Turkse Aceoorden. 
Adjunct Secretaris-Generaal Kulakofski van het C.E.S. zal, zo zegde 
h i j mij toe, toen i k hem onlangs sprak, ook z i j n e r z i j d s nagaan hoe 
een bevredigende regeling met de Turken er zou moeten ui t z i e n . Ook 
h i j i s n i e t geïnteresseerd i n een nog hogere graad van werkeloos
heid i n de Gemeenschap, doch anderzijds zal z i j n organisatie ook 
rekening moeten houden met de belangen van z i j n Turkse leden. 
Zodra mij bijzonderheden bekend z i j n omtrent het resultaat van het 
overleg tussen Minister Arendt en Br. H i l l e r y zal i k U daarvan 
onderrichten. U kunt dan zelf bepalen of het gewenst i a ciat van Nederlandse zijde eveneens een démarche wordt ondernomen b i j 
Dr« H i l l e r y of dat ü w i l ! volstaan met overleg op ambtelijk niveau 
met de diensten van de Commissie. 

E.A. "j--an ïraa 
ƒ 

Sociaal Attaché 


